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آخرین اخبار کرونا دریچه

واکسیناسیون با طب سنتی 
مغایرتی ندارد

مهــر: دکتــر امیرحســین جمشــیدی، رئیس  �
دانشــکده طب ایرانی دانشــگاه علوم پزشــکی 
ایــران، درخصوص برخی ادعاهای مطرح شــده 
درباره مخالفت طب ســنتی با واکسیناســیون در 
بیــن مردم، گفت: در طول تاریخ براســاس موارد 
پیش آمــده جدید برخی مقاومت هــا وجود دارد 
چراکه انســان یــک روحیــه محافظه کارانه دارد 
و نســبت به تغییر مقاومــت می کند؛ در ارتباط با 
واکسیناســیون هم این موضوع تا اندازه ای قابل 
قبول است اما از آنجایی که با اقدام جدید کاسبی 
برخی بــه خطر می افتد آنها با ســلامت دیگران 
بــازی می کننــد. او دربــاره رویکرد طب ســنتی 
درخصوص واکسیناســیون، توضیح داد: شــرایط 
طب ســنتی و نقطه نظرات طب ایرانی همواره بر 
پایه پیشگیری بوده و واکســن هم کاملا مبتنی بر 
پیشــگیری اســت؛ می توان گفت که طب سنتی 
کاملا با واکسیناســیون موافق است. جمشیدی با 
بیان اینکه مخالفت ها قابل پیش بینی است و هر 
شــخصی می تواند در ســطح جامعه بحث خود 
را داشته باشــد، اظهار کرد: اینکه این مباحث در 
رســانه ملی که مردم به آن اعتماد دارند، مطرح 
شــود، اعتبار رســانه را خدشــه دار می کند. ما با 
مخالفت افراد هیچ مشــکلی نداریم و شــنونده 
اظهارات آنها هســتیم. اگر شــخصی بخواهد از 
پروتکل هــای وزارت بهداشــت تخطی و از طب 
ایرانی و سنتی سوءاستفاده کند و پشت این موارد 
خــود را پنهان کند، برنمی تابیم و باید طبق قانون 
با آنها برخورد شود. در ماده یک قانون مایه کوبی 
عمومــی مصوب ســوم مهرماه ســال ۲۲، آمده 
که وزارت بهداری مجاز اســت برای پیشگیری و 
مبارزه با امراض همه گیر در موارد لازم مایه کوبی 
عمومــی را اعــلام کنــد. افرادی را کــه خدمات 
آسیب رســان بــه ســلامت را در جامعــه ترویج 
می کنند، می توان مــورد پیگرد قرار داد؛ برای من 
جالب است که چرا در این زمینه امهال می کنیم.

تلفات کرونا کاهشی و در آستانه 
دورقمی شدن است

ایرنا: عضو ســتاد ملی مقابله با کرونا با تأکید  �
بر اینکه اگر ۸۵ درصد مردم واکسن دریافت کنند 
تا پیش از پایان ســال شاهد کنترل کرونا خواهیم 
بود، افزود: براساس آمار موجود و تعداد بیماران 
بســتری در «آی سی یو»ها، تلفات کرونا کاهشی و 
در آستانه دورقمی شدن است. مسعود مردانی با 
تأکید بر اینکه خوشــبختانه روند موجود بیماری 
کرونــا رو بــه کاهش اســت، گفت: بــا توجه به 
کاهش شــدید بیماری و تلفات کرونا محدودیت 
تردد شــبانه مؤثر نیست البته دســتور آن نیز به 
ستاد ملی مقابله با کرونا داده شده و به زودی در 
مورد لغو یا ادامه آن تصمیم گیری خواهد شــد. 
او با بیان اینکه اعلام پایــان کرونا در ایران و دنیا 
مقوله بسیار سختی اســت، اظهار کرد: معتقدم 
بیماری کرونا هیــچ گاه از بین نخواهد رفت اما از 
تب و تاب امروزی و حالت اپیدمی خارج خواهد 
شد و مانند آنفلوانزا باید سالی یک بار برای کنترل 
و عدم بیماری واکسن تزریق کرد. عضو ستاد ملی 
مقابله با کرونا با بیان اینکه در آینده بیماری کرونا 
به صورت بومی خواهد شد، تصریح کرد: با توجه 
بــه روند موجود به تدریج شــاهد کم رنگ شــدن 
بیمــاری کرونا خواهیم بود امــا تا آن زمان مردم 
نباید با توجهی به رعایت پروتکل های بهداشــتی 
سبب دامن زدن به آن شــوند. او با تأکید بر اینکه 
یکی از تهدیــدات موجود کرونــا ورود غیرمجاز 
برخی اتباع خارجی به کشــور است، گفت: اتباع 
خارجــی که به صــورت غیرقانونی وارد کشــور 
می شــوند، عامل انتقال بســیاری از بیماری های 
واگیردار از جمله کرونا هســتند که باید فکری در 

این مورد کرد.

کولبری برای ۴۰۰ هزار تومان
ایســنا: در حالی که طــی ماه هــای اخیر بحث  �

سوء اســتفاده از رویه مرزنشــینی برای واردات لوازم 
خانگی مطرح شــده، یــک کولبر می گویــد صاحبان 
کالاهای لوازم خانگی قاچاق، برای واردات محصولات 
خود با کولبرانی که خارج از رویه قانونی فعال هستند، 
هماهنــگ می کنند و بــه ازای واردات هر کالا در یک 
روز کامل و بــا خطرات جانی بســیار، فقط ۴۰۰ هزار 
تومان دریافت می کنند. او درباره درآمد این شغل هم 
می گوید: تازه امسال که وضعیت درآمدی بهتر شده، 
کولبر باید چهار ساعت در باران و برف به خاک عراق 
برود، چند ساعت هم با کوله در راه باشد و تقریبا یک 
روز کامل، کولبر در راهی اســت که ممکن است از آن 
برنگردد که به ازای آن ۴۰۰ هزار تومان می گیرد. این راه 
پرخطر در همین هشت ماه امسال ۱۱ نفر قربانی گرفته 
است. این افراد یا روی مین رفته اند یا از کوه افتاده اند 
یا از طرق دیگر کشته شدند. زمستان ها وضعیت بدتر 
اســت و نزدیک به یک مترونیم در کوه ها برف می آید. 
البته سال های قبل کولبر برای هر کالا ۱۰۰ تا ۱۲۰ هزار 
تومان می گرفت. بر اساس گفته های این کولبر، افرادی 
که از رویه های قانونی استفاده می کنند، باید در گمرک 
رابط داشــته باشــند تا بتوانند کارت دریافت کنند. به 
همین دلیل اســت که نزدیک به دو هزار نفر در شهر 
پاوه به صورت قاچاق کولبری می کنند اما درآمد رویه 

قانونی با قاچاق تفاوت چندانی ندارد.

مخازن مازوت در تهران پلمب است
ایرنا: از ســال گذشــته و با تشــدید آلودگی هوا  �

حساســیت ها درباره مصرف مــازوت در نیروگاه ها و 
صنایع کشــور به ویژه پایتخت بیشتر شده است. در آن 
مقطع ابتدا مازوت ســوزی در تهران تکذیب شــد اما 
دی ماه اســتفاده از این ســوخت در تهران تأیید شد و 
مســعود تجریشــی - معاون محیط زیســت انسانی 
ســازمان حفاظت محیط زیســت - از ارسال نامه به 
دادســتانی به منظور جلوگیری از مصرف مازوت خبر 
داد. در ادامه فرشــید باباخانی، معاون فنی شــرکت 
کنترل کیفیت هوای تهران هم ضمن اشــاره به روند 
افزایشــی غلظت آلاینده دی اکســید گوگرد در تهران 
گفته بود: نشانه هایی از مصرف سوخت غیراستاندارد 
در صنایــع و نیروگاه هــای تهــران وجــود دارد البته 
اســتفاده از ســوخت غیراســتاندارد علاوه بر گوگرد، 
ســبب تولید آلاینده های دیگری ازجمله ذرات معلق 
کمتــر از ۲.۵ میکرون نیز می شــود. امســال آلودگی 
زودتر از ســال های قبل چترش را روی آسمان تهران 
پهن کرده اســت البته مسئولان دستگاه های مختلف 
از ســازمان حفاظت محیط زیست و اداره کل محیط 
زیست استان تهران گرفته تا مدیر دفتر مدیریت بحران 
پدافند غیرعامل شرکت تولید نیروگاه های برق حرارتی 
تأکید کرده اند که در تهران مازوت مصرف نمی شــود 
و اداره کل محیط زیســت تهران نیز از افزایش پایش 
برای جلوگیری از اقدامات تشــدیدکننده آلودگی هوا 
مانند مازوت سوزی خبر می دهد. زهره عبادتی، معاون 
محیط زیست انسانی اســتان تهران، می گوید: از اول 
آبان ماه طرح ویژه پایش را اجرا کرده ایم و با توجه به 
اینکه پیش بینی سازمان هواشناسی احتمال افزایش 
روزهای با شــرایط وارونگی دماســت بنابراین برنامه 
پایش ویژه ای را تدوین کردیم. بر این اساس هم گشت 
و پایش شــبانه را فعال کردیم و هم گشــت و پایش 
روزانه تداوم دارد. او تأکید می کند: نوع سوخت صنایع 
بزرگ مقیاس را روزانه چک می کنیم. تصمیم داریم که 
اجازه مصرف مازوت را بــا توجه به تولید آلودگی در 
تهران ندهیم. مخازن مازوت نیروگاه بعثت و شرکت 
ســیمان تهران از سال ۹۸ پلمب است و این پلمب را 
هر روز چک می کنیم تا مازوت مصرف نکرده باشــند 
چراکــه فعالیت های آنهــا بر آلودگی هــوای تهران 
تأثیرگذاراست بنابراین ضرورت استفاده آنها از سوخت 

گاز طبیعی برای ما اهمیت دارد.

تهیه سندهای مرتبط با مدیریت 
بحران ظرف سه ماه آینده

شــرق: وزیر کشــور از تهیه ســندهای مرتبط با  �
موضوع مدیریت بحران ظرف ســه ماه آینده خبر داد. 
احمد وحیدی در پایان جلسه قرارگاه ستاد ملی مقابله 
با کرونــا در جمع خبرنگاران، گفت: در جلســه اخیر 
مروری بر دســتورالعمل هایی که بــر اعمال مدیریت 
هوشــمند بیماری کرونا اعمال خواهد شد، داشتیم تا 
اطمینان حاصل شود که این دستورالعمل ها صحیح، 

دقیق و بدون مشکل هستند.
وی افــزود: در مورد تلاش هایــی که درخصوص 
طرح واکسیناسیون ملی نیز صورت می گیرد مقرر شد 
نسبت به این موضوع در فضای مجازی و رسانه ها به 
گونه ای عمل شود که ضرورت های واکسیناسیون ملی 
تبیین شــود تا واکسیناسیون ملی سرعت بیشتری پیدا 
کند. وزیر کشــور ادامه داد: در اجرای طرح هوشمند 
کنترل بیمــاری کرونا کســانی که دو دوز واکســن را 
نزده باشــند باید تســت PCR بدهند که این موضوع 
هزینــه دربــر دارد. لذا تلاش بیشــتری انجام خواهد 
شــد تا سرعت واکسیناسیون بیشتر شــود. وزیر کشور 
درخصوص برگزاری جلسه ستاد ملی بحران که صبح 
سه شنبه انجام شــده است نیز گفت: بر اساس قانون 
باید چند ســند در این حوزه تهیه می شــد شامل سند 
کاهش خطر در شــرایط بروز سوانح و بازتوانی بعد از 
ســانحه که همه این سندها در قانون پیش بینی شده، 
لذا باید پس از تهیه در شــورای عالی بحران به تأیید 
برســند. بر همین اســاس در جلســه با دستگاه های 
ذی ربط مروری در این حوزه داشتیم و امیدواریم تا سه 

ماه آینده این سندها را قطعی کنیم.

نورا حسینی: مهر سال ۹۴ بود که محمدباقر قالیباف، شهردار وقت تهران، به 
صحن شورای شهر آمد و جزئیات طرحش درخصوص ارتقای کیفیت زندگی 
در محله هرندی را توضیــح داد؛ طرحی که ۴۰۰ میلیارد تومان اعتبار برایش 
پیش بینی شده بود. او به گستردگی و پیچیدگی مشکلات اجتماعی در محله 
هرندی اشــاره کرد و گفت: اعتیاد، کارتن خوابی، تکدی گری، دزدی، شــرارت، 
فساد و... فارغ از سن و جنس در این منطقه رخ می دهد و همه این جرائم در 
بستر بی کاری، مهاجرت و نارسایی شهری حرکت می کنند و در این بستر امنیت 
عمومی نیز وجود ندارد و حالا بیماری هایی نظیر هپاتیت، ایدز و سرطان را نیز 

به این مسئله اضافه کنید.
قالیباف گفت که پنج سال شخصا درگیر طرح بهبود زندگی در هرندی بوده 
و درباره اینکه چرا به یاد این محله افتاده است هم توضیح داد: این منطقه به 
کانون مشکلات بدل شده و آثار آن را می توان در سراسر شهر دید و این محله 
به محل پیوند آسیب ها بدل شده است. در هرندی به نقطه غیرقابل بازگشت 
رسیده ایم، اگر نتوانیم برای هرندی کاری کنیم باید این مسئله را به عنوان یکی 
از چالش های شهری بپذیریم که این ننگ بزرگی است. شهردار وقت تهران در 
آن جلســه به پاکسازی خاک سفید هم اشاره کرد که در دوره مسئولیت او در 
نیروی انتظامی اتفاق افتاده بــود و گفت که هرندی پیچیدگی هایش از خاک 
ســفید بیشتر اســت. او آن زمان فیلمی از مشکلات هرندی در صحن شورای 
شــهر تهران نشــان داد. معاون اجتماعی او هم آبان ماه همان سال قول داد 
کــه تا عید این محله را پاک ســازی کند. حالا در پاییز ســال ۱۴۰۰، ناصر امانی 
عضو شورای شــهر تهران از وضعیت آسیب های اجتماعی در محله هرندی 
می گوید. او هم می خواهد فیلمی از چالش های هرندی در صحن شورا پخش 

کند که از پخش آن منصرف می شود.
او به چالش های قدیمی محله هرندی اشاره کرد و گفت: چند سالی است 
هرندی نامش ســر زبان هاســت، ظاهرا از گمنامی و فراموشی خارج شده و 
مســائل و مشکلاتش به سمع و نظر مسئولین کشور هم رسیده است. بارها از 
سال ۹۲ تاکنون شورای چهارم و پنجم و شهرداران تهران و نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی و سایر مقامات از این محله بازدید کردند، اظهار تأسف کردند 
و تحت تأثیر قرار گرفتند. قول هایی دادند، ســتادها و قرارگاه هایی هم تشکیل 

شده و اقداماتی نیز به عمل آمده است.

این عضو شــورای شــهر تهران اضافه کرد: ۶۰ درصد ساکنان را مهاجران 
غیرایرانی تشــکیل می دهند که به گفته مردم در ســه ماهه اخیر تعدادشان 

به شکل قابل توجهی افزایش یافته و مستقیم از شهرهای کشور همسایه مثل 
کابل، هرات و قندهار با دردست داشــتن آدرس محله و کوچه محلات هرندی 
به آنجا می آیند. برخلاف محلات محروم ســابق، مردم در اینجا دغدغه بافت 
فرســوده و ساخت وساز غیرمجاز که البته در حال انجام است و فضای سبز و 
زمین چمن و کتابخانه و مرکز درمانی و بهداشــتی و کلا سرانه های هفت گانه 

شهری را که البته نیاز دارند، نداشتند.
به گفته او، آنچه در اولین برخورد درخواســت آنان است، امنیت است که 
زیرساخت و بستر اصلی همه فعالیت های توسعه ای در همه دنیاست. مثلث 
شوم توزیع کنندگان مواد مخدر، سارقان و معتادان همه محله را احاطه کرده 
اســت. در هــر خانه ای را کــه زدم و وارد هر مغازه یا کارگاهی شــدم و از هر 
رهگذری پرسیدم یک جمله تکراری شنیدم؛ دیشب از منزل، مغازه و کارگاهم 

سرقت شده است.
امانی ادامه داد: در محله ای که ۲۴ هزار نفر جمعیت دارد، روزانه هشت 
هزار معتــاد تردد می کند. در خیابان، کوچه هــا، خانه های مخروبه و متروکه 
زمین های بی دفاع و رهاشده معتادان به راحتی و انبوه در حال استعمال مواد 
مخدر هســتند. در دوره ای که طرح انضباط اجتماعی اجرا می شد پلاک های 
آنجا به ســه دسته قرمز، نارنجی، زرد و سفید تقســیم شده بود که قرمز باید 
کامل تخریب می شــد. به گفته اهالی بیش از ۵۰۰ قطعــه زمین باقی  مانده 
تخریب خانه های پلاک قرمز اســت که بخشی از آنها توسط شهرداری تملک 

شده رها شده اند.

امانی با بیان اینکه خانه های مجردی کارشــان ســکه است و بدون هیچ 
مانعی به کار خود ادامه می دهند، گفت: برخی از مراکزی که به عنوان محل 
فروش ضایعات هستند نه با پول بلکه ضایعه را با مواد مخدر مبادله می کنند.
این عضو شــورای شــهر تهران اضافه کرد: اگر بخواهم خواسته  مردم را 
خلاصــه کنم؛ امنیــت جانی، مالــی و اخلاقی. جمع آوری کامل همیشــگی 
قاچاقچیان مواد مخدر، جمع آوری و انتقال همیشــگی معتادان مواد مخدر 
و کارتن خواب ها. کنترل و نظارت و متمرکزکردن مهاجران غیرایرانی، تعطیلی 
بســاط مراکــز خرید و فروش اموال مســروقه و ضایعات و بســتن خانه های 
مجردی؛ از مهم ترین خواسته های حداقل ساکنان بومی این محله از مسئولان 
کشور است نه از شهرداری تهران. این موضوعات جزء وظایف شهرداری تهران 

نیست. شهرداری تهران می تواند کمک بکند.
امانــی درخصوص اینکه چرا طرح انضباط اجتماعی در محله هرندی به 
نتیجه نرسید، به «شرق» گفت:  طرح انضباط اجتماعی از شورای چهارم شروع 
شــد، از ۹۴ تا ۹۶ به مدت دو سال. اما شورای پنجم اعتبارات مربوط به طرح 
انضبــاط اجتماعی در محله هرندی را در نظر نگرفــت؛ آن را به طور کامل از 
ردیف های بودجه ای شــهرداری حذف کرد و دیگر پشتوانه مالی برای انجام 
فعالیت ها وجود نداشــت و عملا آن طرح انضباط اجتماعی دوره چهارم رها 
شد و متأســفانه دوباره شرایط به همان شرایط گذشــته برگشته و بلکه بدتر 
شــده اســت. او درخصوص اینکه بازگشــت به نقطه صفر در هرندی نشان 
می دهد کــه طرح های ضربتی در حوزه اجتماعی جواب نمی دهد، گفت:  اگر 
طرح ها مُسکن و موقت و زودگذر باشد، جز هزینه کردن و هدردادن بیت المال 
هیچ چیزی ندارد. اما اگر درازمدت باشد و مستمر و پیگیر، حتما نتیجه می دهد. 
اگــر همان تفکر دوره چهارم که معتقد بود این یک معضل اجتماعی اســت 
و بایــد این معضل را حــل کرد و نباید آن را رها کرد دنبال می شــد به نتیجه 
می رسید، اما متأسفانه رها شد و الان وضعیتی است که شما مشاهده می کنید.
این عضو شــورای شــهر تهران درخصوص اینکه برای آنکه فعالیت های 
قرارگاه اجتماعی شهردار هم به این سرنوشت دچار نشود چه باید کرد؟ گفت:  
ما هنوز نمی دانیم ابعاد این کار پایگاه قرارگاه اجتماعی چیســت و می خواهد 
چه کار کند، مخصوصا در محلاتی مثل هرندی که محل های متمرکز آسیب زا 
در شــهر تهران است و ریشــه ای و تاریخی  است و کار بزرگ و سنگینی است. 
ما الان واقعا نمی دانیم فلسفه طراحی قرارگاه اجتماعی چیست و می خواهد 
چــه کار کند. اینها باید ارائه شــود و ما ببینیم و بعــد قضاوت کنیم که آیا این 

قرارگاه می تواند مشکلی مثل مشکل هرندی را حل کند یا نه. 

هرندی؛ بازگشت به نقطه صفر

کوهیار آفاق: بیش از ۵۳ هزار زمین لرزه در عرض چهار 
سال؛ این آماری اســت که از تعداد زمین لرزه های کشور 
پس از زلزله سهمگین کرمانشــاه در ۲۱ آبان سال ۹۶ تا 
به امروز ثبت شــده اســت. ۲۱ آبان ســال ۱۳۹۶ بود که 
زلزله ای به وسعت ۷.۳ ریشتر، مناطق مختلفی از غرب 
کشــور را تحت تأثیر خود قرار داد. زلزله ای که کانون آن 
ازگله و ســرپل ذهاب بود و درپی آن دســت کم ۶۲۰ نفر 
جان خود را از دســت دادند و خانه ها و منازل شــهری 
و روســتایی بسیاری در غرب کشــور از بین رفت. پس از 
آن بیش از ۵۳ هزار بــار دیگر نقاط مختلف ایران لرزید 
و البته هیچ کدام از آنها خســارت جانی و مالی اش حتی 
نزدیک به حادثه سال ۹۶ هم نشد. این آخرین زمین لرزه 
در جنوب ایــران رخ داد. بندرعباس مرکز این زمین لرزه 
۶٫۴ ریشتری در استان هرمزگان بود اما بوشهر، بندر گناوه 
و قشــم هم لــرزش اولیه و پس لرزه هــای متعدد آن را 
حس کردند. تا به این لحظه، مرکز لرزه نگاری مؤسســه 
ژئوفیزیک دانشــگاه تهران براساس اطلاعات شبکه های 
لرزه نگاری وابســته به ایــن مرکز اعلام کرد: از ســاعت 
۱۵:۳۷ بیست و ســوم تا ســاعت ۹ صبح بیست و چهارم 
آبان ۱۴۰۰ تعداد ۶۳ زمین لرزه در حوالی شــهر فین واقع 
در استان هرمزگان ثبت شده است. در این حادثه دو نفر 
از مردم ایران جان باختند و تا به امروز نزدیک به ۱۱۰ نفر 
هم مصدوم شــدند. به نظر همین آمار هم ســبب شده 
این زلزله با وجود خسارت های نسبتا قابل تأملش چندان 
مــورد توجه واقع نشــود. مهرداد حســن زاده، مدیر کل 
بحران اســتان هرمزگان، درباره وضعیت این استان پس 
از زلزله به شــرق می گوید: «با پیگیری های انجام شده و 
بسیج همه نیروها در استان خوشبختانه توانستیم شرایط 
را مدیریــت کنیم. همه امکانات موجــود را جمع بندی 
کردیم و می توانم بگویم که پس از گذشت حدود دو روز 

از حادثه، همه چیز تحت کنترل است».
او با اشــاره به وضعیت تخریب هــا ادامه می دهد: 
«در قدم نخســت مهم این بود کــه بتوانیم بحران های 
بخش های زیرساختی را برطرف کنیم که این اتفاق افتاد؛ 

یعنی در سیستم آب و برق در حال حاضر مشکلی نداریم. 
همچنیــن محورهای مواصلاتی همگی به حالت عادی 
بازگشته اند. امداد و نجات هم انجام شده و درحال حاضر 
در مرحلــه آواربرداری و بازســازی قــرار داریم که البته 
مأموریت بسیار مهمی است و زمان هم می برد؛ اما همه 
سعی ما بر این است که بدون مشکل بتوانیم این مرحله 
را هم پشت ســر بگذاریم». حسن زاده در پاسخ به اینکه 
آیا پایین بودن تلفات انســانی باعث بی توجهی نسبت به 
هرمزگان شده یا خیر گفت: «دقیقا در جلسه ستاد مرکزی 
اســتان ما هم به این موضوع اشاره کردیم. خوشبختانه 
مشــکلی از باب کمبود نیروی انســانی یا بودجه نداریم 
اما حالا که تلفات انســانی شــدید نداشتیم، نباید به این 
معنی تلقی شــود که هرمزگان نیازمند کمک و حمایت 
و توجه نیســت. همه این موارد در جلسه امروز مطرح 
شده اســت، چون به هر حال استان ما خساراتی متحمل 
شده که برای ترمیم آن به زمان و هزینه نیاز داریم». او در 
پایان میزان خســارت ها را در تا این لحظه اعلام کرد: «تا 
به این لحظه حدود هزار میلیارد تومان خسارات تخمین 
زده شــده است که البته این عدد در روزهای آینده تغییر 
خواهد کرد. دو هزار واحد احداثی و ۷۵۰ واحد بازسازی 
پیــش روی خــود داریم. مابقی خســارات هــم متوجه 

سیستم های آب و برق و کشاورزی شده  اند».
کرونا نگرانی زلزله را دوچندان می کند

پیام یکی از ساکنان قشم است. اگرچه آنها جز چندین 
لــرزش گاه و بیــگاه در این روزها چیــز دیگری را تجربه 
نکردند اما او معتقد اســت اوضاع در جنوب برای مردم 
مساعد نیســت: «خوشــبختانه برای ما مشکل خاصی 
رخ نداده اســت اما من نگران مردم بندرعباس هســتم. 
بازهم در میانه پاییز زلزله به ایران رســیده اســت و حالا 
که خســارت انسانی زیادی نداشــتیم انگار جایی هم در 
اخبار نداریم. درحالی که این منطقه در حالت عادی هم 
کم برخوردار است و یک زلزله می تواند ضربه سنگینی به 
زندگی مردم وارد کند». شمیلا هم اگرچه اهل بندرعباس 
است اما از سال گذشته که دانشجوی دانشگاه شیراز شده 

کمتر در شــهر خودشان حضور دارد. در روز زلزله هم او 
در شیراز بود اما هر چند ساعت یک بار از خانواده اش خبر 
می گیرد. او می گوید نگرانی بزرگ مردم کروناســت: «به 
محض اینکه خبر را شنیدم با خودم گفتم در این اوضاع 
کرونا چه بلایی می خواهد سر مردمی بیاید که قرار است 
در چادرها زندگی کنند؟ با خانواده ام در تماس هســتم 
و آنها هم همین را می گویند». بررســی روند زلزله هایی 

که از زمین لرزه ســرپل ذهاب و ازگله به این سو رخ داده، 
نشان دهنده کاهش چشــمگیر میزان تلفات و خسارات 
است. مؤلفه هایی مانند زمان وقوع، عمق زلزله، جنس 
خاک، جهــت لرزش زمین و... را می تــوان در آن دخیل 
دانســت؛ اما آنچه وضعیت هرمــزگان را ویژه می کند، 
دوری این اســتان از مرکز و به دنبال آن، احتمال کمتر و 

دیرتر رسیدن امکانات، بودجه و نیروی انسانی است.

۳ روز پس از زلزله جنوب ایران
مردم بندرعباس با خسارات زلزله و کرونا چه مى کنند؟

روز گذشــته اعضای شورای شــهر تهران با لایحه 
اصلاحیــه «نحــوه اخذ مطالبــات حوزه شهرســازی 
شــهرداری تهران» که به موجب آن تخفیف عوارض 
شهرســازی به مدت یک مــاه دیگر تمدید می شــود، 
موافقت کردند. در جریان بررســی ایــن لایحه مهدی 
چمران گفت: برای دریافت پروانه ساختمانی بیشترین 
مراجعه در زمســتان می شــود لذا تمدید این تخفیف 
برای همین است. صارمی، معاون شهرسازی شهرداری 
تهران گفت: براســاس بررســی های انجام شده تهران 
ســالانه ۸۰ تا ۹۰ هزار واحد مســکونی نیاز دارد این در 
حالی است که پروانه های صادره در چهار سال گذشته 
رو به کاهش داشته است. بدین صورت که در سال ۹۷ 
بالغ بــر ۷۲۰۰ پروانه، در ســال ۹۸ بالغ بر ۵۹۰۰ پروانه، 
در ســال ۹۹ بالغ بر ۴۷۰۰ و در سال ۱۴۰۰ تاکنون بالغ بر 
۳۸۴۷ پروانــه از تاریخ یکم فروردین تا ۲۴ آبان ماه هر 

سال صادر شده است.
او ادامــه داد این در حالی اســت که اگر براســاس 
تعــداد واحد مســکونی بخواهیم بگوییــم چه تعداد 
پروانه صادر شده در سال ۹۷، ۴۹ هزار پروانه و در سال 

جاری ۳۰ هزار پروانه صادر شده است.

صارمی افزود: می طلبد سیاســت ها و رویکرد های 
مدیریت شــهری در جهت مانع زدایی و سیاســت های 
تشویقی برای رونق ساخت وساز باشد. صارمی در ادامه 
گفت: با این حال اعمال این سیاست تشویقی در جهت 
تخفیف عوارض شهر سازی در مناطق پایین شهر تأثیری 
نداشته اما در مناطق بالاشهری طی روزهای منتهی به 

اتمام مهلت مصوبه مراجعات بسیار گسترده تر شد.
معاون شهرسازی شــهرداری تهران گفت: عوامل 
زیــادی در عدم صدور پروانه تأثیر دارد ولی بیش از ۵۰ 
تا ۶۰ درصد این عوامل در مجموعه داخلی شهرداری 
اســت به   طوری که مجموعه شــهرداری برای صدور 
پروانه روان نیســت. بنابراین باید شورای شهر به عنوان 
آخرین حلقه مردم سالاری و تمرین دموکراسی نسبت به 
وضع این سیاســت ها اقدام کند تا مــردم بتوانند از این 
خدمات اســتفاده کنند. در ادامه ناصر امانی گفت: این 
سیاست بیشتر به نفع انبوه سازان و کسانی شده که باید 
عوارض فراوان پرداخت کنند. درحالی که در بافت های 
فرسوده و مناطق پایین شهر همچنان شاهد قفل بودن 
ساخت وساز هســتیم. به گفته او مشــخص است که 
شهرداری بررسی دقیقی انجام نداده که بداند با مصوبه 

تخفیف عوارض چند نفر برای پرداخت عوارضشان به 
شــهرداری مراجعه کردند و اعداد دریافتی چقدر بوده 
اســت. همان طور که معاون شهرســازی نیز گفت، در 
مناطق جنوبی این مصوبه مورد اســتقبال قرار نگرفته 

است.
او ادامــه داد: زمانی کــه می گویم یک مصوبه باید 
پیوست عدالت داشته باشد، در موضوعاتی این چنینی 
خودش را نشان می دهد. ساکنان مناطق کم برخوردار 
که نمی توانند از این تخفیف ۲۵درصدی اســتفاده ای 
کنند، در نتیجه ســودش را انبوه ســازان شــمال شهر 
می برنــد که این تخفیف ۲۵درصدی برایشــان ســود 
میلیــاردی دارد. در نتیجه تمدید ایــن تخفیف به این 
شکل کار تبعیض آمیزی است. در ادامه حبیب کاشانی 
نیــز گفت: قرار مــا این بود که برای کمــک به مردم و 
برای اینکه تحرکی در شــهر به وجود بیاید و پروژه های 
شهری عملیاتی شود این اقدام را انجام دهیم و در عین 
حال مشکلات مردم نیز برطرف شود. کاشانی افزود: ما 
فرصتی را داریم ایجاد می کنیم که شهروندان به جای 
اینکه بروند و در کشــور های همسایه و شهرستان های 
اطراف سرمایه گذاری کنند، برگردند و در شهر خودشان 

این کار را صورت دهند لذا شاید تبلیغات وسیعی روی 
این مصوبه خوب صورت نگرفته و یا زمان آن کم بوده، 

به هر صورت باید از این مصوبه حمایت کرد.
کاشــانی در ادامه افزود: از جهتــی باید رویه های 
جاری در شــهرداری تغییر کند. ما ســال ۸۲ آمدیم و 
روی برخــی از این رویــه خط بطلان کشــیدیم. اینکه 
اگر کســی می آید و برای پرداخت عوارض درخواست 
تقســیط می کند از مابقی آن دیرکرد و جریمه دریافت 
نشود خیلی ها مخالفت کردند و اما همان سال بودجه 
۸۰میلیاردی شهرداری هم به یمن و برکت این حرکت 

اسلامی و شرعی محقق شد.
وی ادامــه داد: اما متأســفانه این رویــه دوباره در 
شــهرداری جاری و ساری شــده و درخواست من این 
اســت که حداقل در شورایی که ما هســتیم این رویه 
تغییر کند. در ادامه پرویز سروری نیز پیشنهاد داد که اگر 
می شود تا پایان سال شهروندانی که دیون به شهرداری 
دارند در صورت پرداخت مشــمول بخشودگی دیرکرد 
یا عدم پرداخت جریمه شــوند تا بــا این کار هم کمک 
به مردم شود و هم بودجه شهرداری وضعیت بهتری 

داشته باشد و هم ساخت وساز رونق بگیرد.

تمدید تخفیف به انبوه سازان شمال پایتخت


